
 
 
 
 
Pomembna  naloga  Zveze  kmetic  Slovenije  je  skrb  za  izobraževanje.  Tako  smo  v mesecu  oktobru 
organizirali  dvodnevno  strokovno  ekskurzijo  na  avstrijsko  koroško,  kjer  smo  si  ogledali  primere 
dobrih praks. Imeli smo dvodnevno ekskurzijo, 20. In 21. oktobra. Naš namen ogledov dobrih praks je 
bil  vključiti nevladne organizacije  k  sodelovanju. Tako  so nam pri obveščanju pomagali partnerji  v 
projektu katerih člani so se nam tudi pridružili.  
 

Program  je  bil  zelo  zanimiv  in 
pridobili  smo  ogromno 
informacij, kako  čez mejo  stvari 
potekajo.  Naše  ekskurzije  se  je 
udeležilo  66  udeležencev.  Zelo 
dober  je  bil  odziv  članic  Zveze 
kmetic  Slovenije,  pridružili  pa 
sta  se  nam  tudi  članici  veze 
podeželske  mladine  Slovenije.  
Prvi udeleženci  so  se v  jutranjih 
urah  zbrali  v  Novem  mestu  in 
Lenartu.  Pripeljali  so  se  v 
Ljubljano, kjer so se pridružili še 

ostali. Glede na to, da smo se peljali blizu Kmetije Jagodic, Polica 1, po 
domače  Poličarjeve  kmetije  smo  naredili  postanek  in  si  ogledali 
predelavo mleka  pri  njih.  Nato  smo  se  odpeljali  na  prvo  kmetijo  v 
Avstriji‐ Franza Baumgartnerja,  kjer se na ekološki kmetiji ukvarjajo s 
predelavo  govejega  in  svinjskega  mesa  ter  izdelujejo  tudi  trajne 
izdelke. Lahko pa smo si pogledali  enostavne rešitve za kokoši nesnice. 
Pitajo  piščance,  ter  sadijo  krompir.  Na  svojo  kmetijo  sprejemajo 
študente  na  prakso  in  tudi  sicer  so  šolarji  redni  gostje  na  njihovi 
kmetiji, ki si  jo    je mogoče ogledati. Gospodar nam  je  lepo predstavil 
kmetijo. Vse, kar pridelajo  in predelajo prodajo na domu. Priporočal 
nam  je,  da  pametno  ravnamo,  kadar  se  odločamo  za  nove  zidave, 
posodobitve ali kakšne druge rešitve, da si prej te stvari ogledamo, kjer 
te  rešitve  že  imajo.  »Sprva  tega nisem naredil,  zato  sem naredil  kar 
nekaj napak. Danes bi si prej stvari ogledal pri drugih.« nam je zaupal. 
Prepričan je, da se tako izognemo marsikateri napaki. Za spravilo krme 
se na kmetiji poslužujejo uslug  strojnega krožka, kar  jim  skrajša  čas  spravila  in  tudi ne  rabijo  toliko 
svojih  strojev. Ogledali  smo  si  prostore  za    predelavo,  ki  je  bila  delno  sofinancirana  iz  Evropskega 
kmetijskega  sklada  za  razvoj podeželja‐ EKSRP. Tudi hlev  so gradili  s pomočjo Evropskih  sredstev  v 

višini 20 %.  
V  nadaljevanju  smo  bili  gostje  na  ekološki  kmetiji  Olge 
Volauer. Kmetija  ima dolgoletno  tradicijo v govedoreji.  Je 
sicer  stisnjena  v  naselje,  zato  nimajo  možnosti  širitve. 
Gospa  Olga  je  bila  zaposlena,  a  je  ugotovila,  da  lahko  s 
kmetijo  zasluži  toliko,  kot  če  bi  bila  zaposlena.    Oba  z 
možem  sta  agronoma,  vendar  sta  želela  s  kmetije  nekaj 
narediti, odločila sta se  in prevzela kmetijo. Spremenili so 
način  kmetovanja,  odločili  so  se  za  sušenje  travinja. 
Sušilnico  smo  si  tudi  ogledali  in  gospod  nam  je  razložil 
delovanje sušilnice, ter postopek spravila. Skrbijo, da imajo 



 
kvalitetno krmo, kar pomeni, da pravočasno kosijo, pri  spravilu  tudi nimajo  težav,  saj  lahko  še  zelo 
svežo  krmo  navozijo  v  sušilnico.  Izgradnja  sušilnice  je  bila  sofinancirana  v  višini  20 %  iz  Evropskih 
sredstev. Odločili  so  se  za predelavo mleka  in  izdelujejo  jogurte,  skuto  in maslo. Razvažajo pa  tudi 
mleko po domovih. Na kmetiji  imajo glede na dejavnost kar nekaj obiskov  inšpektorjev. Toda z njimi 
se  lepo sodeluje, saj se ob morebitnih napakah dogovorijo za odpravo, drugače pa  jim  inšpekcijske  
službe nudijo tudi nasvete.  Investicija na kmetiji je bila 450.000,00 €, od tega so prejeli 10% podpore 
iz  Evropskih  sredstev.  Ko  so  urejali  hlev,  pa  so  prejeli  20,00%  podpore  iz  Evropskega  kmetijskega 
sklada za razvoj podeželja‐ EKSRP, ker je kmetija ekološka in se v tem primeru dobi višji % podpore. 

 
Ogledali  smo  si drevesnico Teufenbach 
ob  Osojskem  jezeru.  Gojijo  sadike 
sadnega  drevja,  okrasnega  drevja  in 
grmičevja.  Nekoliko  stran  od  nasada 
smo  si  ogledali    tudi  vrtnarijo,  kjer  je 
možen  tudi  nakup.  V  poznih 
popoldanskih  urah  smo  se  povzpeli  na 
grad Ostrovica in si ga ogledali. Prenočili 
smo v Hotelu Seelacherhof v Škocjanu in 
zjutraj  nadaljevali  z  ogledom  cerkve 
Marije Vnebovzete v Dobrli vasi. Potem 
smo  obiskali  kmetijo  Hudl  Mirko  v 
Lovankah,  kjer  se  ukvarjajo  s  hladnim 
stiskanjem  olj  (sončnično,  orehovo, 

konopljino…),  izdelujejo  izdelki  iz divjih zelišč  in sadežev (sirupi, marmelade, želeji, soli, aromatiziran 
kis), naravna mila. Imajo tudi krompir, prepeličja jajca, kruh, torte in peciv.  
 
Kmetija nudi oglede. Ogledali smo si predelavo olj 
in gospod nam je zelo lepo in podrobno razložil  
pomen predelave, pridelavo olj. Prav  tako nas  je 
seznanil,  kako  se  olje  pravilno  uporablja,  da  se 
olje ne  
spremeni.  Večina  olj  ni  primerna  za  uporabo, 
kadar  imamo  visoke  temperature.  Sicer  naredi 
dober okus, vendar pa se povsem spremeni  in ni 
pravilno, da olja uporabljamo v ta namen. 
Kmetija  JAUNTALLERBAUERNBIER  je  kmetija 

odprtih  vrat.  Strežejo  suhomesnate  izdelke  in 

namaze iz domače predelave.  Imajo manjšo pivovarno. Nudijo ogled kmetije in pivovarne na kmetiji.  

Ogledali  smo  si pitanje prašičev. Zapeljali  smo  sena    se vinogradniško kmetijo Hren pri Zitari vasi. 

Kmetija Necemer  Ingomar  leži na hribovitem področju nad dolino Lepene. Redijo pasmo Kärntner 

Blondvieh, to  je „koroška svetla pasma“, ki  je avtohtona  in  je klimatskim razmeram    in hribovitemu 

terenu zelo primerna.  

 

Program  ogledov  je  bil  kar  natrpan,  a  v 

želji,  da  izvemo  in  vidimo  čim  več 

utrujenosti niti nismo čutili. Pridobili smo 

res  veliko  informacij,  nasvetov.  Na 



 
kmetijah, ki smo jih obiskali, so nam preprosto povedali o dobrih straneh in težavah. Tudi v Avstriji jih 

ni malo.  Pa  vendar  smo  lahko  primerjali  z  razmerami  pri  nas.  Za  ureditev  dokumentacije  pri  nas 

porabimo bistveno  več  časa  in denarja. Občutek  smo  imeli, da  so nekatere  stvari pri njih nekoliko 

poenostavljene, sodelovanje s službami boljše. Vsekakor pa  je mnenje večina udeležencev, da  je bil 

program zelo zanimiv in res bi bilo škoda, če si ne bi imeli možnost videti vsega tega. Morda je kdo od 

udeležencev  ugotovil  svoje  možnosti,  zato  si  želimo,  da  se  tudi  pri  nas  vzpostavi  kakšna  nova 

predelava, ali pa se v že obstoječe predelave vključijo ideje in rešitve. 

Za  vsebino  poročila  je  odgovorna  Irena  Ule.  Strokovna  ekskurzija  je  sofinancirana  iz  Evropskega 
kmetijskega sklada za razvoj podeželja in proračuna Republike Slovenije.  

 
Irena Ule 

Ljubljana, 27.10.2015 

 

 

 

 


